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A kétnapos parlamenti 
ülés középpontjában két-
ségtelenül a tavalyi orszá-
gos költségvetés teljesítésé-
nek megtárgyalása állt. En-
nek gyújtópontjában pedig 
a lakosság ellátása, a ke-
reskedelem munkája . Ért-
hetően hajlott az érdeklő-
dés ebbe az irányba, hiszen 
felszólalt a belkereskedel-
mi miniszter is. De úgy is 
mondhatjuk: nyilván azért 
kért szót a kereskedelem 
legfőbb irányítója, mert 
mai helyzetünkben különös 
fontosságúvá lett a keres-
kedelmi munka, és éppen-
séggel van mit mondanunk: 
róla. Mondanunk — és 
ebbe a közvélemény és a 
miniszteri álláspont egy-
aránt beleértendő, azon 
egyszerű oknál fogva, mert 
— mint kitűnt —, gyakor-
latilag nem térnek el egy-
mástól. 

Vessünk tehát ilyen ér-
telemben egy pillantást az 
elmúlt esztendőre. A terve-
zettnél lassabban növeke-
dett a nemzeti jövedelem, 
s ennek következménye-
ként mérsékeltebben nőtt 
a lakosság vásárlóereje, a 
fogyasztás csak kevéssel 
emelkedett. Az ipar lénye-
gében a tervnek megfele-
lően dolgozott, a nagyüze-
mi mezőgazdaság produk-
tuma — a kedvezőtlen kö-
rülmények ellenére — sem 
csökkent lényegesen. A 
háztáji termelés azonban 
visszaesett. Mindez együtt 
sajátos helyzetet teremtett 
a kereskedelemben: számos 
területen, elsősorban az 
iparcikk kínálat terén, a 
korábbinál nagyobb erő-
feszítéseket kellett tenni a 
vevő megnyerésére — és ez 
jó volt. Ám csaknem min-
den téren adódtak még hiá-
nyok, ami nem tette lehe-
tővé, hogy a vevő szava 
legyen meghatározó a pia-
con. Mindenesetre, ha nem 
is őrültünk annak. hogy 
kevesebb az elvásárolni 
váló pénzünk, mint ameny-
nyire számítottunk, azzal 
némileg talán vigasztalód-
hattunk, hogy ez a körül-
mény olyan erőfeszítésekre 
sarkallta a kereskedelmet, 
ami valójában mostanában 
kezdi éreztetni üdvös hatá-
sát. Ezért van az. hogv — 
mint Sághy miniszter mon-
dotta — az első öt hónap-
ban 10 százalékkal nagyobb 
forgalmat csináltak, mint 

, egy évvel korábban, és 
mégsem volt semmi fenn-
akadás — tehetjük nyom-
ban Hozzá. 

Különös fontosságot tu-
lajdonítunk azonban an-
nak a miniszteri kijelen-

i tésnek, miszerint az ipari-
kereskedelmi kapcsolatok 
fejlődése ellenére, még min-
dig probléma a lakosság 
igényeinek helyes felméré-
se. A pontatlan prognózisok 
miatt ma még egv-egy he-
lyen, vagy termékből áru-
hiányok keletkeznek, más 

I helyen olykor felesleges 
készletek halmozódnak fel. 

Tény, hogy az élelmiszer-
választék sokat javult, a 
húsellátás hasonlóképpen, 
kedvező, hogy növekszik a 
tejfogyasztás, és az idén to-
vábbi kétszáz helységet lát-
nak el pasztőrözött tejjel. 
Jobb a helyzet a burgonya-, 

a zöldség- és a gyümölcs-
kínálatban is, hogy a ter-
melést ösztönző kormány-
intézkedések hatására, a 
nagyobb termelési kedv 
eredményeként növelni le-
het a felvásárlást, ugyan-
csak biztató. 

Megnyugtató, hogy ami a 
tartós fogyasztási cikkek 
valóban növekvő és vi-
szonylag változatos kínála-
tát illeti, az elismerés mel-
lett esett szó az alkatrész-
ellátás gondjairól, valamint 
egy kritikus területről, a 
mezőgazdasági kisgépek, 
szerszámok, anyagok na-
gyon hézagosan javuló vá-
lasztékáról. És persze a mi-
nőségről, amit azért is em-
lítünk ilyen kurtán, mert 
valójában folyton erről kel-
lene beszélni, mint egész 
termelőmunkánk, kereske-
delmi kínálatunk — min-
dennapi életünk egyik sú-
lyos gondjáról, problémájá-
ról. 

Szóba kell hoznunk még 
egy ellentmondást, ami több 
oldalról is beszéd tárgya 
volt a z ülésen. Az ipar, 
mint ismeretes, a jelenle-
ginél gazdaságosabb ter-
mékszerkezet kialakítására 
kell, hogy törekedjék, ma-
gyarán : bizonyos cikkek 
gyártásával fel kell hagy-
nia, mert nem kifizetődő az 
előállításuk. Csakhogy ezek 
között nem egy akad, 
amelyre még van, talán 
hosszabb ideig lesz is, kL, 
sebb-nagyobb igény. Az el-
lentmondást tehát — hogy 
joggal kívánja egyfelől a 
pénzügyminiszter az elavult 
termékeket gyártó vállala-
toknak nyújtott kedvezmé-
nyek elvonását, másfelől a 
belkereskedelmi miniszter 
és nem egy hozzászóló 
hangsúlyozta, hogy a ter-
mékszerkezet-változás még 
átmenetileg se okozzon áru-
ellátási nehézségeket — fel 
kell oldani. Ha szükség van 
ezekre a cikkekre, akkor 
vagy gyártani, vagy impor-
tálni kell őket. Ha nem ér-
demes gyártani, marad a 
behozatal; ha nem lehet 
importálni, mégis gyártani 
kell. De döntés szükséges, 
mégpedig egyértelmű. 

Végezetül, ha már ezt 
a témát ragadtuk ki a 
nyári ülésszak napirendjé-
ből, nem hallgathatunk a 

M 
kereskedelem dolgozóiról 
sem, akiknek a sok szélső-
séges megítélés pergőtüzé-
ben — „fütyülnek a vevő-
re", avagy „elviselhetetlen 
hajsza a z életük" — való-
ban nem lehet különösen jó 
a közérzetük. A miniszter 
szólt az erőfeszítésekről, 
amiket a kereskedelmi al-
kalmazottak élet- és mun-
kakörülményeinek javítása 
érdekében tesznek. De azt 
is kijelentette, hogy az ud-
varias és szakszerű kiszol-
gálás — napi 5—6 millió 
vásárlás történik — mind 
sürgetőbb követelmény. És 
azt, is, hogy a kereskedelmi" 
dolgozók nagy többsége is 
elítéli a közömbös, nemtö-
rődöm, udvariatlan eladó-
kat. Induljunk hpt legkö-
zelebb ebben a tudatban 
vásárolni, bizonyára jobb 
eredménnyel járunk. 

B. J. 

Iraki párt-
küldöttség 
hazánkban 

A Magyar Szocialista Mun-
káspárt Központi Bizottsá-
gának meghívására pénte-
ken hazánkba érkezett az 
iraki Arab Újjászületés Szo-
cialista Pár t jának pártmun-
kásküldöttsége, élén Abdul 
Dzsabbar Ahmaddal, a 
BAATH-párt propaganda-
és tájékoztatási osztályának 
vezetőjével. 

A küldöttséget a Ferihegyi 
repülőtéren dr. Nagy Gábor, 
az MSZMP KB külügyi osz-
tályának helyettes vezetője 
fogadta. 

UHést tartott 
a Minisztertanács 

A kormány Tájékoztatási 
Hivatal közli: a Miniszterta-
nács pénteken ülést tartott. 

Lázár György, a Minisz-
tertanács elnöke tájékoztatta 
a kormányt a Kölcsönös Gaz-
dasági Segítség Tanácsának 
Varsóban tartott XXXI. ülés-
szakáról és a végrehajtó bi-
zottság 82. üléséről. A Mi-
nisztertanács jóváhagyólag 
tudomásul vette a jelentést. 
Megbízta az illetékes állami 
szerveket, hogy tegyék meg 

a szükséges intézkedéseket 
az elfogadott ajánlások vég-
rehajtására. ' 

A kormány megtárgyalta 
és jóváhagyólag tudomásul 
vette Lázár Györgynek, a 
Minisztertanács elnökének a 
Finn Köztársaságban tett hi-
vatalos látogatásáról szóló 
jelentést. 

A kormány határozatot 
hozott a Kulturális Kapcso-
latok Tanácsának létrehozá-
sáról, s a Kulturális Kap-

csolatok Intézete feladatkö-
rének módosításáról. A Kul-
turális Kapcsolatok Tanácsa 
kormánybizottságként műkö-
dik. 

A közlekedés- és postaügyi 
miniszter jelentést tett a tár-
ca területén folyó üzem- és 
munkaszervezés helyzetéről. 
A kormány elfogadta a je-
lentést, és megállapította: a 
vállalati szervezés — ezen 
belül az üzem- és munka-
szervezés — hatékonyságá-
nak további növelésére van 
szükség. 

tésére, egymás területeinek 
jobb megismerésére is. 

örvendetes, hogy az Al-
föld ipara, kereskedelme is 
képviselteti magát a dunán-
túli vásáron. A szegediek és 
a környékbeliek igazán büsz-
kék lehelnek eredményeik-
re, melyeket, bemutatnak a 
közeli szomszédnak. A Ken-
derfonó és Szövőipari Vál-
lalat, a Szinkron Szövetke-
zet, a Szegedi Ruhaipari 
Szövetkezet:, az Alföldi TÜ-
ZÉP, a Tisza Bútoripari Vál-
lalat, s közeli Bács és Bé-
kés megye városainak, köz-
ségeinek iparvállalatai mél-
tán nyernek elismerést a 

Megyei és városi vezetők 
látogatása a Dóm téren 

Tegnap, pénteken a Dóm 
térre látogattak a Csongrád 
megyei és a Szeged városi 
pártbizottság, a megyei és a 
yárosi tanács vezetői, hogy 
a helyszínen is tanulmányoz-
zák a Szegedi Ünnepi Hetek 
és a szabadtéri játékok elő-
készületeit. Dr. Komócsin 
Mihályt, a megyei pártbi-
zottság első titkárát, dr. Per-
jési Lászlót, a Csongrád me-
gyei tanács elnökét. Török 
Józsefet, a Szeged városi 
pártbizottság első titkárát, a 

megyei és városi pártbizott-
ság és tanács más vezető 
munkatársait Horváth Mi-
hály, a szabadtéri játékok 
és fesztivál iroda ügyvezető 
igazgatója tájékoztatta a kö-
zönségszervezés eddigi ered-
ményeiről, a várható idegen-
forgalomról, a technikai 
munkák állásáról. Szoba ke-
rült a beszelgetésen a játé-
kok jövő évi műsorterve is. 
A megyei és városi vezetők 
megelégedéssel vették tudo-
másul, hogy már több mint 

80 ezer jegy kelt el a sza-
badtéri játékok előadásaira 
a maximálisan eladható 88 
ezerből, jól haladnak a dísz-
letépítések, Budapesten be-
fejeződtek a Lear király 
próbái és másfél hét múlva, 
július 13-án megkezdődnek a 
helyszíni. Dóm • téri próbák 
is. / t 

Ezt követően Dékány 
László, a Csongrád megyei 
Vendéglátó Vállalat igazga, 
tója ismertette a vendéglátó-
ipar felkészülését. 

Ipari vásár Pécsett 
Szegedi sikerek a kiállításon 

A kormány határozata ér-
telmében Szeged és Pécs 
felváltva rendez vidéken 
ipari vásárt: idén a pécsié-* 
ké a szó. Hogy milyen a 
vásár? Csoda tudja. Minden-
esetre hangulatos, többek kö-
zött azért is, mert nem egy 
külön vásárváros, hanem a 
ligetes, kertes Pécs egyik 
szép részében —, ahol sok 
iskola szomszédos egymás-
sal — rendezik meg. Köz-
téren, tantermekben, folyo-
sókon, az utcán. Szűkös, 
kissé talán „búcsús" han-
gulatú, is, de az ilyen meg-
jelenésének is lehet vará-
zsa* 

Dicsérjük meg vásári ro-
konunkat,' „neve van" ma 
már a pécsi kiállításnak is, 
habár csak öccse a szegedi-
nek, sok mindenben köve-
tik az idősebb testvér által 
bejárt utat, ismertető jegye-
ket. A sajtótájékoztatón Asz-
talos Ferenc vásárigazgató 
elmondta, hogy a valamiko-
ri pécsi vásárok igazán or-
szágos hírűek voltak, ami-
kor még a jelenlegi város-
rész puszta terület volt, 
másfél millió ember volt kí-
várícsi a fél évig nyitva tar-
tó pécsi árubemutatóra. Ki-
tűnik a mai, immár sor-
rendben hatodik pécsi ipa-
ri vásárról, hogy elsősor-
ban Dél-Dunántúl megyéi-
nek ipari fejlődését kíván-
ja bemutatni országunk 
közvéleményének, s e vá-
sáron megjelenik a Bara-
nya megyével baráti kap-
csolatokat fönntartó jugo-
szláviai Eszék, a bulgáriai 
Sliven, a finnországi Lahti 
és a szovjetunióbeli Lvov 
testvérváros is. Bár nem 
az üzletkötésekre helyezik a 
hangsúlyt, de alkalom nyí-
lik így a barátság elmélyí-

Az igazságügyi, az okta-
tási és a munkaügyi mltjisz-
ter javaslatára a kormáry 
határozatot hozott az állam-
polgári és a közérdekű jogi 
ismeretek iskolai oktatásá-
nak kiszélesítéséről. 

A Minisztertanács titkár-
sága vezetőjének előterjesz-
tése alapján a kormány meg-
szabta az államigazgatási ve-
zetők és ügyintézők képesí-
tésével kapcsolatos követel-
ményeket. 

A Minisztertanács megtár-
gyalta és elfogadta a saját, 
a bizottságai, továbbá a Köz-
ponti Népi Ellenőrzési Bi-
zottság második félévi mun-
katervét. 

A kormány ezután egyéb 
ügyeket tárgyalt. (MTI) 

Köszöntötték 
a munkásőrség 

internacionalistáit 

A pécsi ipari vásár központi területe a Köztársaság téren 

pécsi vásáron. Külön is em-
lítést érdemel a híres Tápéi 
Háziipari Szövetkezet, amely-
nek kiállítási s tandját szin-
te ostromolják a dunántúli 
város — a népművészet iránt 
igen fogékony — lakói. A 
szegedi kiállítók közül töb-
ben kaptak díjakat és ki-
tüntetéseket. A pécsi ipari 
vásárt tegnap délelőtt ün-
nepélyes keretek között nyi-
tották; beszédet mondott a 

vásárnyitó alkalmából dr. 
Sághy Vilmos belkereske-
delmi miniszter, aki szüksé-
gesnek értékelte a nagy ha-
zai és nemzetközi vásárok 
sorában a két vidéki — a 
szegedi és a pécsi ipari vá-
sárokat. Bízunk abban is, 
hogy jövőre a nagy múltú 
szegedi ipari vásáron ha-
sonlóan sok dunántúli kiál-
lítót üdvözölhetünk maid. 

G. í. 

A munkásörségben tizen-
két olyan internacionalista 
szolgál még, akik részt vet-
tek a Nagy Októberi Szo, 
cialista Forradalomban, s az 
azt követő polgárháborúban 
védték a szovjethatalmat. 
Közülük hárman e napok-
ban töltötték be 80., illetve 
90. életévüket. A budapesti 
Nagy Jenőt és a tokaji Bán 
Jánost 80., a szolnoki Kál-
mán Lászlót — az ország 
legidősebb munkásőrét — 90. 
születésnapján köszöntötte 
Papp Árpád, az MSZMP KB 
tagja, a munkásőrség orszá-
gos parancsnoka. Szolgálati 
helyükön pedig a pártbizott-
ságokkal együtt a parancs-
nokok, munkásőrtársaik, és 
a fiatalok gratuláltak az in-
ternacionalista munkásőrök-
nek. A három jubiláló in-
ternacionalista a polgárhá-
ború különböző színterein 
állt helyt. Nagy Jenő a 1. 
lett ezred vöröskatonájakent 
a Krém) örségében szolgált, 
Kálmán László Jekatyerin-
burgban. Bán János pedig 
Omszkban volt vörösgardis-
ta. (MTI) 


